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Graham, thank you very much for coning today,

You started off in the Army, at the University F askatchewan, the COTC,

I quess, —H)W <F(T Vl CLQ

Ho, I was with the 54th Field Battergy of Canadian Artille ery, Yorkton, in

LS

‘>

Saskatchewan. Yorkton was a small town of about five thousand)&at that time ang we
4

lived about fifty miles away. I hadn't bothered to join the COTC when I went to

University but the summer of 1940 everyhody seemed to be joining the Army or the

COTC or soumething. rather than doining the COTC, I joined the Army and went to

sunumer camp with the Camp Dundern?2? I spent the summer in camp and went bhack

to university in the fall, then T joined what was called the Auxiliary Scquadron of the

COTC. We didn't have uniforms but we did drill the same as everyhody else, That was
ny graduating year. T g‘rad ed 1st of Ia 7 l ’ﬂl fiuc around Christmas the recruiting

officer from Maval Headquarcers in Ottawa did a Cross—-country tour locoking for
engineers with a view of manning the new-construction ships that were being laid

down; frigates, corvettes, minesweepers and that sort of thing, Forty-two of us were

all taken on the same train to Halifax and we spent two or three weeks at Admiralty

S AUl
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House and some small buildings, known 2s the "Mouse L we moved to
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Ring's College. Ve were the first class to arrive at King's College.

Can you tell me about your interview boards?

Yes, Board is using a strong word, I think T had about the shortest

Interview than anyoody ever had on joining the Navy., A friend of mine had exprassed
some interest in the Mavy and had been down to the local division and left our namess,

and one day the Dean of Dngineering came intc our class and said that all those who

expressed interest in the Mavy were to come into his office after the class. Ther

1]

> Wa
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an officer from Naval Headquarters there to do the interviews., I was culy ushered in,

I don't know whether I was first, second or third, anyway, I was ushered in. Ther

(u

was a great big prize-fighter type of officer with brass up to the elbows, as far )qs I
Nawel

could see., It was Commnander Porc teo (lateL Rear—-Adniral and Chief of T chmcal

Reing the aruff
sort of quy that he was and a man of few words, he looked at me and said, "Do you
want to join the Wavy." I said, "Yes, sir.” He said, "Okay, sign him up.” He said this to

the CO of the local division who was s itting et the tabhle taking notes. Those are all
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It's interesting, when you compare it to the psychological tests they go

through today and the endless boards,
Yes, well this was to join the RCHVR. Later of, in 1946, after the war I

applied to transfer to the RCN and I went t through a more formal board, as you can
probably remember

7es. But, no, that board was the same way, when You went in front of thac
hoard. T realized after T went before them, they sent me out and said, "Come back
this afternocon”. I spent a terrible ncon hour. They weren't going to turn me down.

They wouldn't have sent for me if they were going to turn me down. I wouldn't have
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got there. So when you went for your ROl board they knew they were going to
acCelt you,

We'll probably come to that later.

How cld were you in your graduating ve

\'\
rc

I was twenty-three,
You're a bit early through college, weren't you?

Mo, that's long. MMy classmates were all twenty-one, twenty-two. I was just

vy -

about the oldest. The reason for that was that T was eight years old before T started

school. I was a First World War baby and the little town T lived in had toco many

children (after che war) for the school to acconodate s0 that passsd a resclution than

1

nobody could start school unless they had passed their seventh birthday by September

lst. T was born in tMovember so I was damn near eignt by September 1st.

I never thought of you as a @auy\zoomcr That's what you were. A First
World E:,’ar\\{jabj\;\‘\. ocmer., <chuckles»

Well, T was born in 1517 and I gquess it was about 1925 when T started
scnool.  That twelve years make me nineteen when T finished gracde twelve and four
nore years after that made me twenty-tree when I finished,

What kind of engineering were Vou doing.

Mechanical engineering.

He was only ta‘nnq mechanical engineers I guess, eh?

(')

kY4
b

S, he was, at that stage. Later on they took a few electrical engineers
and another board went around recruitin g physicists, people who majored in maths and
physics and they became radar officers. There were two or three from our urniversity.
What's the difference from them and the electrical enginesrs?

Well, electrical engineering in 1941 consisted of powver plants and things

like that. Radar was something ti
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Mot electronics,

NO, not electronics. The most soohisticated piece of electronics in those
days was the ordinary radio. It really was.

I guess so, ves,

50 the electrical engineers were power plant engineers, more or less, And
the physicists were the people who studied all the things that lead to radar and sonar
and things like that.

Well, the build up to the Wavy is important to the iistorian who is now
started writing the history of the Canadian Navy from '38 to '45, Because we did very
7ell in building ships. One hundred ang t wenty, (&S}var_w and a few score frigates and o
towards the end_destroyers, \le did very well increasing our man power. We took in

s) et
ten thousand, T think, che first vear. There was neve r any time for training., Jimmy
Hibbard was always howling about this. e sent our ships to sea)v in the upper deck,
often the captain was the on Iy one who had been to sea before. The point I'm getting
at 1s this couldn't happen in the engine room, you'd wreck everything.

La..\.‘,,—wl...ljé\j\% cane awfully close. <laughter from both> T should be back a
lictle bit and say thac I joined as an Acting Probat lonary Temporary Sub-Tieutenant
(E) RCHVR, T'm not sure whv we had all the actings and probationaries and so on but
there it was, It was part of the rules.

And you went to Kings. We're in '41.

lay '41 when we all graduated from various across Canada and we boarded

e ——

a CHR train that started in Vancouver and ended up in Halifax. By the tne we got to

Halifax there were forty-two of us, all green as grass. Ve spent three months in ¥ ings

o } w8l

PAM-
how he furnished this place. The building was absolutely the day we arrived the ere; but

W2 p

about an hour after uaaaL arrived trucks with furniture began arriving, There was a

and the fellow known as "Long Robbie” was the C0O. It's c%;ﬂ\z&;ucresthl<7 story as to
T %
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sort of parade souare or soccer field in front of King's College and there was a road
cown at the other end. All the furniture was taken off the trucks and put on the rozad
and Big Robbie at the precise moment, blew a whistle and said, "Okay. Purnish your
tlats.” <laughter from Lawrence> That's how we furnished our rooms. There were four

sub—-lieutenants to a suite, so that we could nanage a chesterfield upstairs, Within

aalf-an~hour the place was furnished. Sone paople had three chesterfields and no

chairs, things of that nature. <laughter from Lawrence> Buc it evencually got sorted
ouc.

That's very good. Robbie was a great improviser, I've got his tape on
starting Xings. He was just told, "Go and start a naval college, We want to release
//
Royal 1 Roads for the permanent force,
Most of the officers there were executive officers, mavbe three or four
divisions of executive officers, one division of paymasters and one division of
engineers. The engineers were instructed by Lieutenant Harry Winnett.

What were your subijects then?

We were really just taking the naval application of the subjects we had

(

already taken. When we cleared up thermodynamics we were all going to steam
different ships with ship-boilers and turbines and so on. We'd studied about noilers and
turbines; but we hadn't had boilers and turbines with oropellers on the end of them.
And all the other auxiliary machinery like evaporators for making drinking water and
all this, We were taught about that type of thing. We spent three months of intensive
study there,

Plus a bit of parade ground, ves.

Plus a bit of parade ground and exercised in the mornindg, running, a little

bit of commications trying to read the lamp and semaphore, G UA /ﬁ/
17
M, ‘%&\)\ /L’\P .
You nad the run of the aegwaltic) (/ﬁ/%\) ;

S

SO
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The run of the Vaegwaltic Club whnich was Just down the hill. Anyway,

frer about three months Lieutenant Winnett and VWillie Porteous had arranged that we

(93]

would all go big ships, cruisers or bigger; prinarily Royal Mavy., But about six or eight

went to the Prince Robert, Prince Henry and Prince Dpavid which were Canadian

merchant snips converted to Armed Mercharnt cruise All the rest of us went to the
Royal Mavy. I went to a cruiser called H1ig Despacch which was an cld World War T D
class cruiser with a trawler bow. It was a delightful ship but had no heating system or
anyching of that nature.

NO heating in the niessdecks?

Mo. But we never really went to cold weather, the coldest we ever
encountered was in Tngland. <chuckle> T joined the ship in DBermuda and Spent the

A

next year in the South Atlantic, except

Pearl Harbour: when we were the only ship sent to protect the Panama Canal against

QO

brief sortie into the Pacific right after

the Japanese if they'd ever got the

¥ action in the South Atlantic?

e
=
./ =

Mot really.

There were a lot of German merchant raiders out.

There were but we never actua le)( got involved. BRBut we were sent post
naste one nighc from Trinidad to go over to Vest Africa because a sister ship was
dispatched, Danae. I think she was the one that had been sunk. We were tied to a
buoy in Trinidad Harbour., There were no gates or anything in thoss days and within
an hour or two of our leaving, a merchant ship came in and tied up te the same huoy
and it was sunk almost the monient it tied up.

You were lucky.

We were lucky. That was after Pearl Harbour and after we'd been in the

PalelC and Odbx\.
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You went through the Canal, how far into the Pacific?
Specifically we went to try to find the Japanese Fishing tlest that had been
based in Central America. They had all sailed from port two or three days before

Pea rl Harbour and our job was to find them. Well, the Pacific Ocean is a prett

ocean to find the fishing boats, particularly with no radaf]’& or helicopters Jaad \ghe

oest view was the man's in the crow's nest and he could see Jjust as far as you see,
We pat 1

rolled around and spent Christmas Day in the Galapagos Islands. And about the

fet

middle of January we went into j_le, Peru. The Imperial Oil Company had 3

refinery there., Peru was' rchL-rﬂi'qm we were allowed in for twenty-four hours and
then we had to ago again. That was the only piece of land we saw. Ve never did find
the Japanese fishing fleet., We went back to Panama and the next da 1y the Japanese
fishing fleet arrived in behind us. They came back. They hadn't sailed for Japan
after all, they had just gone fishing.

I was wondering if they had been given a warning.

It seemed to me it was all coincidence. Literally, there was HMS Des patch
and one American gun-boat called the Prie and that was it.

I suppose the Japanese fishing fleet got interned then, eh?

Yes, It did. Ve didn't have any part of that. The American sloop took care
of that,

Or the Peruvians.

Ho. Mo, they went back to several Central American countries. Some of
then might have been from Panama but others were from Costa Rica, ecc.

DO you rememnmbe you Engineer Officer in Despatch, particularly?

Yes, I do. He was a very kindly French gentleman., He was Commander
200sey and he was a Cunard Steamship Engineer who in peacetime had been in the

RNR with the interlocking wavy stripes. He was called in the Navy when war started
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and he spent the war in the Havy, The Senlor Enginesr was a Lieutenant Rloomer who
had been a classmate of Harry Winnett and Near—Adniral Jack Caldwell, T shared a
cabin with an Engineer from Jamaica. I think he was part Jamaican and part Inglish
His mother was English and his father was Jamaican, An awliully nice fellow. He had
been a Rhodes Scholar and got his engineering degree at Cambridge. So when we were
in the West Indies he was a big help to us.

Yes, of courss, he would he,

He knew his way around quite well,

Did you get good traininc with the RN then?

Yes, I did, excellent training. I got a Watch-Keeping ticket and I was puc
on watch with another engineer, in fact, it was this Jamaican fellow, who was the
one I was understudying, John Milner was his name. He'd been in the Havy a couple of
years at that time and had had some experience. Bloomer, the Senior Enginesar, was
very experienced so I got very good training. They were all perinanent force FRAS
and Chief ‘*L ers and Stoker Petby Officers, etc. 3Some of the more Jjunior ratings
were Hostilities Only but chat ship had been hased in Bermuda before the war started
and had not been back to England. So she had a pre-war crew on board except for the
odd replacement who had been sent out.

50, you got your WX,

Yes. I got my WK in four nmonths which was about the mimimum you could

do it in. I think you were“guppwujl to do at least four months. I got it just about four
nonths to the day. After we'd left Trinidad and the Caribbean we went over to ilest
Africa. We'd had a minor accident on board, a piece of machinery blew up and fell

apart. So we were told to go back to BEngland, to Chatham Dockyard,for some repairs,

3

y——

/e went back to England., We went right around through the North Sea. We didn't go

through the Channel, stopped overnight and anchored at Greenock, in the Clyd@g and
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then the next day we went to Chatham. We d&id a full refit there, T quess we weare
there two or three months. I enjoyed every minute of that ship, unfortunately I made
the mistake of going up to London to make my nuiber at the Naval Ifission in London
the Captain's Secretary took one look at me and said, "We've been wWonaering
where you were", And about a week later T got a signal saying I was to return to

Canada.

Is it true that some ship's evaporators are more efficient than others? T was
wondering about Despatch. Am I right in saying it takes about a ton of fuel to make

ton of water,
Yes. I think it's something like thac, Mind you they have more efficient

evaporators now, they have all along., But the evaporators we had in that shio and all

Q

the ships I served in during the war were very crude. They were just inch-an-a-half
tubes coiled around inside a big drum. You put steam through the coils and salt water
on the outside and you boil the salt water and the steam went out the op and
taken away and condensed and was fresh water. But the salt water caked up the
tubes and they got coated thicker and thicker and thicker with scale till the point
you couldn't make any water with them. Then you'd have to take the coils out and
descale them,
that condensericis? =~ j‘" )\)J\ﬂ
T MG

Gp r YOU don't have to further my education at the expense of the
Historian's tinme, A

That's when you get a leaky ....

Ah; you're getting salt water in with fresh water, that's right,

Hmn, hmn,

50 you've returned to Canada.

N7

fes. I did get a week's leave and went home to Saskatchewan. T quess it
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was two week's leave, but by the time I got there a wesk of it was

already gone.

Then, I think it was at that stage T got engaged to my wife,
Claire, who's sitting home waiting for you now.
A
e@s. Put now I remember that that was a little later. T was sent to HMCS

Jak

Quinte, a mineswespe \‘{% my Job there was really (there is only one engineer in s
h 5

x‘z'm]esx-.iee};)er).?_j{ there was a warrant engineer and my job was to understudy him and

eventually e Vp ace him and he would go on somewhere else. I did that. T think T was

understudy for about a month. He was sent off co greater things somewhere.

Are you still a Sub-Iieutenant?

I was still Sub-Lieutenant, yes. You had to be a Sub-Lieutenant for two
Years, uniess you were age twenty-six, or better. Then it was only one vear, It
seened unfair to us, at the time., Anyway, that was the way it was. T canme hack to
Canada in the spring of '42 with one vear's seniority as Sub-Tieutenant., T spent
another year as a Sub-ILiesutenant. |

In Quinte,

No. While T was in the Quinte I got involved in an automohile acciden: down
in Lunenburg, Nova Scotia, and I had to bhe sent away for a week or two convalscent
leave. I was on crutches. When T came back I found that Quinte had met with an
accident and she had gone to the bottom, somewhere along the straight of Canso. She
ran adround and sank.

Oh, did she?

I think they eventually refloated her

You were lucky, you know. You leave an anchorage where the following
ship gets torpedoed and you leave another ehip and she goes aground.

Yes. She was gone, Anyway, there was another minesw Jeeper that needsed an

engineer officer called the Clayocuot, So T s the Engineer Officer of Clayoquot for

- eSS IR IR G
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five or six months and then ...
\.".'Ih L year are we into now?
{ lDL”"?.
Where was C‘l""@ ot working?
On the trdangle run from Halifax to MNew York and Poston and then

IMewfoundland,

Any action?

We dropped lots of depth charges but we never saw the results, We seened

m

Ly -
C De in |

(ua

09 most of the time. Our higgest job was trying to keep the straogglers back

in the convoy. We used to go and drop a few dwum cnqxqv., beside them and that

would make them scurr y back,

ho was your Captair

Firsc of all the Captain of the Quinte was Lieutenant Micol and the Captain

| [ 3 1 2 ™ 7 T Yoeuln 2 b % """ 3 . 3 Fa
of the Clayoguot in <Lieutenant HE Lade, RCHR left her in .Apm_t,‘% Lileutenant C.1..

Campbell RCHIVR took over from hin .71 was not there that long, I became a kind of
M’

¢

expert in refits of these “2angor minesweepsrs and as fast as T ¢got one them they'd
take me off that ship and put me in another one. So the next one I went to was the

ed Dee r. Ileft the Red Deer and at that stage Willie Porteous decided (he was still

‘Director of Ingineering Personnel) and he decided he needed = representative  in

Halifax and so I was taken off the ship and appointed as the Engineer Officer of

Stadacona; which was quite a different job than being Willle Portecus' represancative,

But I did two Jobs. I handled the appumﬂn ents of 'lll"lluf ﬁngmeu officers to ships; b

ot O ) TomL
this time there were Erf‘-v*o#a mmcL 2q snlpq :&LOUHU ItoL 83X ana everveas three or

e st

four of them would come in, one of them would have someone who had got sick or had
to leave in short notice. I would range for appointments.

That was one job, what was the other one?



Bridgeman 12

rnt 5

The other Jjob was heing the so-called boss of zll the engineering personnel

in Stacacona; and they were thousands, as you can imagine, We were a Manning Depot

I wasn't responsible for the drafting, in or out, but I was respensibe for them while

they were there. My biggest §ob in that ¢ pacity was providing boiler—cleaning parties
All the ships of the Royal Wavy, the Canadian Mavy and Anerican MNavy, any that

came in and out of Halifax, had to have boilers cleaned ahouc every five hundred
hours of opergtion. It doesn't take very long. 50 you need masses of peopls to go on
WL

hoard the wear2?2?brushes and chipping hammers and so on and descale the boilers., I

zmber one time a lqme conv erted passenger ship with forty-two boilers came in., T

think we had to send about nine hundred men aboard on short notice to clean the

Who'd be in charge of that?
Of the boiler cleaning?
A bunch of DRAs?
ilo, there were ..,
Stoker POs?
Yes, they would be divided up into working parties and each party would
have a Petty Officer or somebody in charge and then there was a requlating office

with

il

hief Stoker in charge, I had an overall requlating office with a Warrant
Engineer and the Chief Stoker to look after. T had that Jjob for just a year. Sy this
tine the River class frigates were starting come into commission,

Before we get to the frigates, It doesn't take nmuch to be an ordinary
seaman or an able seaman, They sort of learn as they go along. But were you getting
trained people in the engine rooms as stokers and motor mechanics, See, a motor
mechanic would have a ticket, otherwise he wouldn't come in as a motor mechanic.

ol

ell, ne'd have a ticket of sorts. You know, he'd have beer working in a
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garage or something, Actually, the prairie boys, the farmers' sons who knew how to

fir tractors,were as good people as any you could get. Whenever a group of stokers

Was '"ef'uuhcu, they were sent to training camp socmewhere for cisciplinary training
and parade-ground stuff for a few weeks. Then they were sent to what was known as

an cnalucnﬂ Training Establishm ok, either aam X or Psouimalt.
Yes. I had forgotten MTE. That's where thev did their first technical
L_J.alﬂlﬂq

Yes, They learned the equivalent of what we learned at Kings at MTE,

Bxcept they had more tools and things to play with. Ours was blackboard stuff and
theirs was on the job training.

Well, that's interesting, Dan Lang, I must tell vou (this is an extracrdinary
thing) - T don't know what his social connections were then, T know what they are
now - but when he was an Acting Temporary Probationary Sub-Lieutenant was senc to
the Hamilton area to recruit electricians and motor mechanics and he recruited about
gight hundred. Thess quys didn't have to Join the Mavy and the Hamilton people didn
have to let them go. T don't know how Dan Lang ever ¢id it but he did., They all went
Off to these training establishments that you've Jjust mentioned.

Hmn hmn, hin hmn,  Just an interesting aside, while T was [ Wineer Officer
if Stadacona T discovered filing cabinets full of stokers! history sheets which should
travel with the stoker whenever he went from one ship to another; but they never had

the people to do the paper work so they wouwld arrive in Halifav with their history

¥l

3

sheet and there it stayed. I managed to get those things filled out and brought up to

O,

date and I signed them for everybody else and sent them on to catch up with peonle.
Ut the point I was going to lead to was, a year or two hefore that, a whole lot of
stokers had been sent over to the Royal Mavy for training and they got complately

lost. Mobocy knew where they were. The Ad miralty with their rather loose
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ppointment and drafting system had sent a bunch of them off to the HMediterranean

£o join ships there and so more to the South Atlantic. Then when we asked the
Admiralty to send these people back - "Well we don't know where they are.,” I
remember one officer was sent over to the Royal Mavy for about six months just to dJo

around from ship to ship to see if he could find these guys and get them to come

heie.

Is that the way we found them?

Yes.

Who was sent over? Do you know?

Yes. I think it was Commander Simpson who T believe is still alive and
living on Vancouver Island. I'm not sure ¢, he may have died by now. P \ﬂivﬁ & )\“

X o adheuk At /\,\j\i,v(\\/Uw\ >
<{chuckle> TI've heard thdt) ~\

You heard that.

I heard that they disappeared but I didn't know how we got them back,

Anyway, that was mv one year of shore time during the war-and I was then
Sent to Montreal to be the Engineer Officer of the frigate, the Stpnetown which is &
terrible name for a sea~going vessel. Tt was name after the towi\ﬁ”"/éf St. Mary's in

Ontario. For some reason it couldn't be called St. Mary's and so Stonetown meanc

something to people in that area and so we were called Stonetown. We auly
comimissioned and you asked the question earlier ahouc training. I found that my crew,
except for a Chief Stoker and a Chief ERA ang a couple of others joined the shin the
might before we commissionad., And I sat in the little engineer's office interviewing
these fellows from about six o'clock until midnight the night before we were to
accept the ship, I found there were Just enough who had been to sea before to form

one watch, I put them all on the one waktch for the first, because we had to o out

ana do a full power trial and accentance trial and so on, in the St. Lawrence River, I
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reckoned I didn't want to take any chances at that point, S0 wWe went out and did the

acceprance trial, came back in, tied up and had a bit of rest. Then we divided then

up in three watches with two green men and one experienced man on each watch.

Somehow or other we blundered along and did all right, I stayed in that ship until the
war ended, in fact, beyond that. I'll go hack in a minute and tell vou what we did,

bBut when the war ended she was one of the ships that was selected to go to the
Pacific. I wanted to go to the Pacific, but I discovered if s you voluntesred to go to
the Pacific, the first thing they did was take vou off the ship and send vou on leave
because you were suvposed have leave hefore you went. And vou never got back to
ship where you'd been. I wanted to stay with the ship I was in and go to the Pacific,
50 the only way I could get there was to not volunteer. The idea being that on the

eve of departure T would then volunteer and T would 1 go when it was too late to take

Qi
fle otr, However, the war ended before we got the refit finished. We were in
Lunenburg refitting the Stonetown when the war ended. Ve celebrat ed VJ-Day with
sonie sort of a dance on the government wharf in Lunenburg,

I know Lunenburg., I took my ships to refit down thers,

Just to go back - after we left lMontreal we went to Bernuda and did

W
o]
o

workups.
Was Dyer there, Ken Adans?

Ren Dyer was the Training Commander and Captain Adams was the C 0.

(D

Was the working up any good.
Hot really, Well; T guess it was from a seaman's point of view. It was no

good from my point of view.

Did they have anything for engineers down there?

Mo, no. MNothing at all. We just made the ship go wherever these guys

wanted it to go to do tne whatever drills they wanted to do. BRut it was mainly
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seamanship type of working up, gunnery and that sort of thina,

Yes,

We had a strange fellow as a Training Officer, Tuffy HMacknight. You
probably heard of him.

On, yes. Very argumentative type.

Yes, Mot much personality,

He's got a lot of personality and it's all unoleasant,

<chuckle> Yes, Okay. Anyway, he was Training Officer. Instead of going
back to Halifax as we were supposed to do to get properly stored up and everything.

We were needad right away to form a new escort group callul C 8 and we were to be

TG

the serior ship.

Who was your Captain?

The Captain of the Stonetown was BRill f'loffatf a Montrealer and a
seacetiine RCHNVE officer.

A cuiet-spoken chap, hald,

o

A nice fellow, rather a bit on the nervous side, but a nice fellow, Anyway,

we were sent straight from Rermuda to Londonderry and we encountered the worse
storm I've ever seen., It was just awful. lie were travelling full-speed the whole time

because we had a deadline to meet. It did a fair amount of damage to the shivo on the

Rivets?
, Yes, rivets and frames, hoats stove in and that sort of thing, We got to

ioville®2where they had a tanker at which YOu oilex:?6 ' The procedure was, vou

took on oil on the way into the harbour so that you were ready for anything while
you were there. But we never got beyond the tanker. They decided that we were to

40 back to the convoy the next day. We'd been away from home base for three or
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four months at this stage; to make matters worse one of the crew memnebers, one of
ny Stoker Petty Officers went beserk and attacked the First Lieutenant wich a
broken bottle and made an awful mess of things, We had to cope with that crisis while
we were taking on fuel and getting ready to go back, so little ambulance boats were
coming and going, other boats mannad with Wrens were bringing mail and others were
bringing us a few fresh provisions.
An eventful night

This was an eventfil night, Buc we sailed during the night and Joined up

with the convoy with four or five others ships that had formed C 8 and we went back

To St, Jehn, MNewfoundland.

We're in 1945 now, are we.

Walt a minute, I joined the Stonetown in the summer of '44, This would be
the fall of '44 when we went into Moville, And we dicd convoys for the rest of the
Tland.

. We did saveral, back and forth from Londonderry to St. John's, Newfounc

C § flotilla., The Senior Officer was an ex—ierchant service man, Charlie

O *.qna%‘mo had been the llarine Superintendent for the Mersey Paper Coinpany

down i ‘TLiverp ol, Hova Scotia,
What ship was he in?
He was in the Stonetown too. We had the CO in the senior ship,
Do you remeﬁ‘xber the names of the other ships in the group?

Yes, Poundmaker was the other frigate and the Leaside and Humberstone
—r T

were two Castle class corvettes and two other corvettes whose nales escape e at

the moment, but vou can find that out,

That's enough inforimation for the Historian to go on if he wants

S Kinny Hayes was the Captain of the Guelph, one of the other corvettes.
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Don Holder was Captain of the lLeasid

| AI !idoxi H \c:u, 7\:3
I Saint John, Hew Nrunswick
You were an escort group, ere you doing hunter/killer duties or wer e Vo
with a convoy?
Mo, we stuck with the convoy. When we'd get the convoy within so many
riles of the Irish coast we were met by another group who took them the rest of the

way. Usually to Liverpool, il

(¢}

same coming out. We'd pick up a convoy off

i
o
(D

coast of Ireland.
I don't think there was much submarine activity at that time.
Oh, yes there was. It wasn't ag bad.
It wasn't as bad as '43,

Mo. I think there were lots of submarines but they weren't having tt

]

U
&
Q
Q
[
8’)

4
+

chat they had earlier on,

Did vou lose many ships?

Y?‘SY"WQ lost(u:u:cate« Again, we dropped depth charges all over the
place on contact but we never really say the results. So whether we sank any
submarines or not we don't know. Rut certainly they wers there and we did lose some,

Did you notice a change in the engine-room crews of '45 to '42? You know
it wasn't until 1943 or 1%44 that the RCH really got expert. Would you agree with

that?

T'm not sure. What do you mean? Do you mean we wers better trained in

Well, we weren't trained at all from '39 to '42. Evervoody was learning

ites, But, on the other hand, although we had nore trained e 2ople, we had
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a lot more ships too and T qon't thirnk the training eve e caught up to the numn ‘_.Qf
ships we were manning.

Well now, that's a good point.

Yes; and the crews were just about as green, T thinix:? in '45 as in 42,
That's a very interesting point. The dilution in the RCH was fifty ressrvas
to one permanent force, The RAN was t/w nty to one. The RN was only ten to one,
Phat's-wihy &n’—\ RN was only L..dl'l to one ‘ﬁ"r 's why the RM really did turn in a better

\)
performancs ;K%%/\WV\ A(Q\_Q \& \,\\l J

erf

In none of these frigates and the three minesweepers I've been telling you
anout, never did anyone see a permansnt force offic We were all RCNVR or RNVR
and as far as the men were concerned there was the occasional Petty Officer who
was permanent force sprinkled in through the crowd.

Got there by mistake, <chuckles by both>

Almost. They had to a certain amount of seatime the same

10
ol
0
(D
<
)
S

D
&
O
[

o

else, so thay were there, The permanent force, and I don't crivicize the Mavy for this,
tended to regard the destroyers as requiring the permanent force peopla.
Well, they were more compley machines

They were much more complex and ships like the Haida, Huron, Athahaskan

and Troquois were put to a test every night.

WO

Yes. Particularly in the Channel in those years. The v sank dozens of ships

inn six months.
I later on served as Chief Bngineer in Haida for the best part of a ves
Is your war just about over?
I, en ‘7E Dav canc we were in Londonderry having just delivered a COnvay,
e took a convoy back. I don't know why we did but we did anyway. On the way hack

a submarine surrendered to us and was told where to qow' shet—given—instructions?2222Tt
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was a racher humorous little incidernt. Tt took us quite by surprise, a submarine on the
surface. There was a frantic call went throughout the sh f anybody who could

1

speak German to come to the bridge right awa ay. The ship and the submarine were

eventually steaming along side by side and we were com municating by bull horn., The
only fellow who could speak any German was a young man from Kitchener, Ontario,
who couldn't speak very much. He was being fed the questions by the Captain that he

Was to ask the subinarine, The first question was to find out what her pennant number

was. The voice was going througn over the zir saying, "Voss is your number’? Or
something like that and after a bit a voice came back in very clear English and said,

"In the interests of speeding up this process, I suggest that all future communications
e in Bnglish.” That was a real put down. He was closer to the UX than he was to
Hewfoundland, so he was given instructions as to where to go to depot., We went hack

pes

to Newfoundland and the war in the Pacific was sll going on. So we spent about

(_{‘»

three or four months, from VE-Day, up until the end of July carrying troops from St

John's, Newfoundland tc Quehac City, as tl hey were being demobilized we were ts

5]

1king
chem back. They weren't: being demobhilized fast enough to keep usg ver busy so it was
Y g p 4

rather pleasant., Ve'd spend two or three days at sea and then we'd have a week in

Quebec City. I was marrded by then and my wife came to Quebec City and sta ayed
there for the summer. We then went to Halifax to get ready for refit to go to the

Pacific and we were sent to Bedford Rasin to put our zmmunition on the jetty, We did

50 and got back tec Halifax Doc‘:\qam‘ ang s‘farted pulling some machinery apart for
@U\,\/\,LUJJW\,JCJA L,QP

repairs and boom! The Lhing went up. Our al‘mumtlon, I guess, was the first to go

because we'd just put it there. All ships were told to raise steam and get the hell out

of there. Ve did and got everything back together and went around into the North

vest Arim and Just played around there for awhile. The next day we went back into

Halifax Harbour.
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{_?\,1135 and cowlan't get anvwhere,
We got out because we'd been mohile. We were then sent to Lunenhurg for
refit and were still refitting whern ViJ-Day canle along and then T left the ship there
and had a lictle leave,

That's the summer of 45, When did you do your board to transfer to RON?

About Pebruary '46. After T left the Stonetown I was sent to Ottawa to

Naval Headquarters and T spent about eightesn months there. T stayed in Ottawa until

January '47, In the meancime I transferred to the RCH in February '45. \y Wb \Wé_te

. . ! il 3 - . - - A 7y e (e
I was in Ottaway I was nominally attached to the Personnel Deparcient; ,.JmL T was
/

v

doing an engineering job. The Commanding Officer Waval Divisions who had run an

i

independent empire during the war, was sudder nly put under the Chief of Personnel in

Ottawa. He had acquired all sorts of vessels in one form or another

e
DOricle, \Jm\,lx here in Victoria right now. So scrienody had to be responsible for

,&

getting these ships, vachts and boats 8, into the hands of the rightful owners

Oh, ves, ves,

This was quite a big job, I spent, I guess a vear at it. At this stage, bear in
in mind, all these lovely vachts with mehogany panels that had been painted grey,
inside and out. They lcoked no more like when we got them than she could fly. The
agreement between the owner of the yacht and the Wavy was a one-page thing which
said sinply that the owner agreed to lend his vessel to the Nevy for the duration of

i

the war and the Wavy, in turn, agreed tha

T

after the war she would he returned to

him in the same good condition that she w

)
£

§ received. 1y Job was to make good on
that latter point, with no manpower of any kind. Evervbody was being demobilized all
over the place. T had the unenviable Hob of going cap in hand to see people like John

David Daton who had owned one of these yachts, and Gordon Leach who had been the

owner of the Oriole, (he was Upper Canada Steamship Companyy, \ He's dead but his son
!
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still runs ... T guess Paul Martin, Jr. now owns those shivs, I'm not sur;) ¢ Anyhow

f
7

devised the tactic of recognizing, on the one hand, that we couldn't make good on our
colilse because we didn't have the manpower. All we had was money and not too
much of that, On the other hand, these vachts were pretty old when we got them and
were getting cut of date; and most of the owners either didnt want them anvniore or
wanted to get a better one. So they were rather susceptible to money instead of their
boats being returned. 5o T went and in every case struck a deal with then.
Did you?
Yes,

I reckon that we could put this vacht for eighteen thousand dollars or

twenty-five thousands dollars, or whatever the figure was; which were hig sums in

those davs, A
(v,
That's right. D WAL
Lj/i,{, ‘>> :
How be we just give you a check F@) hat amount and you take her away

}\.b./

for what she is, And everyone of them oourmi' If they had called our hluff and said,

(2]

"Ho, you fix it and deliver it to ny door, wé would have been in a terrible state,
because rememeber the Mavy was cut Fromn ninety thousand  down to seventy-five
hundred, or something. <chuckles from both> That was o 'Y War wind up, really,

S50 your war lasted until 1547,

Yes. It did. Then I went back to sea as Chief of Haida.

Wno was driving Haida th

Frank Caldwell, She

~

had been in Reserve from the end of '45 until the
veginning of *47 and she was the first of the de strovers to be brought back out of
Reserve. We had the llicllac which had been built in Halifax and commissioned
towards the end of the war and Halda was the third cne of the dest sCrover souadron

which we formed under Captain PuWlen, who was Captain D,

That was a real engine room there, eh?
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Yes, it was.
You iust really have enioved that engine room.
Yes, T did, In fact, I had the nleasure of going through it just about a
month ago. The ship is in Toronto and T asked if T could go on bhoard with my wife and
we were shown around. T hardly knew my way around the ship,
Forty thousand horsepower, was it?
Forty—-rtour, I helieve 8o, three hoilers. Anyway, that was the end of the war

ar as I was concerned. I didn't do too long in

h

and the beginning of peacetime Havy as
Haida when same Willie Porteous got me again. He dragged me into the dockyard to he
in charge of the design section, the section that did the modernizations, I remember
one of the things we had te do was turn the St. Stephen into a weather ship from a
frigate. So we turned her into a weather ship with tall masts, sails to help make her

steady in the wind when she was hove to. Skinay Hayes was the first Captain.

Was he? Chadwick had her &

sorry, it was Chadwick, You're quite right, Chad with a beard, T did that
Job from 1948~49 and in the summer of 'S0 I was transferred to the west coast and T
was Senior Fingineer of the Ontario.

You're a two-and-a-half now.

Yes, I got promoted to Lieutenant—-Commander in February '48,

And you're Semior of Ontario.

Yes, and T was there for two years.

Your Captain started out as Brock,

Moy it was Pullen again., I had been with him in Ottawa when he was

Dire

’Z)

:ctor of Maval Reserve. I was with him when he was Captain D in Halifax and by
this tiime he was Captain of the Ontario. He was the Captain my first vear there and

the second vear ...
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Oh yes, of course, he led the destroyers out that were qeing to Korea,
That's right and in fact, he was very annoyed that he Admiral in charce of
the Pacific Fleet in Victoria wouldn't allow him to nave all the auns put back on
Ontario, They had been taken off, the tucrets. He wanted ‘o go to Korea with the
guns blazing. When we got to Pearl Harhour {(we were on our way ab this time, to
Australis) to escort the Pearl Harbour and give them a bit of fuel on the way and
then carry on to Australia, But Captain Pullen didn't like taking no for an answer so
he went up to see Admiral Halsey, who was C-in-C Pacific Fleet. He tried to

persuade him that he needed :

o
"
E?

SEC O 9o to Korea with these destrovers, Halsey

N A

said, "No, your Mavy doesn't want you to go there, they want you to go to Australia.

‘ . \C \ 1 :
Get going.” It was a long trin. The first time the Canadian ‘had sent 3 ship to
Australia. Tt certainly was the first time after the war and T don't think the ay sent one
before the war,

What did you do in Australia? T never knew about this,
We did joint exercises with the Australian Fleet, the New Zealand Fleet,
the Indians and Pakistans.

Did you?

Yes. An anchorage in Jervis Bay was our sort of base for operations. We
would go out and come back in and anchor there. T really got my first taste of strong

curry, Boy it was hot!

They were speaking sther.

oF
@]
g
)
a
)
C
cr

They weren't later on.
There never has been much bad feeling between iavies.

Mo, There wasn't, that's true,

The brotherhood of the sea is a very real thing,
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Hmn, hrn, We went to Brishane for a few days, to Sydney for a few days,

i—h

lelbourne for a few day, Io?ért, Tasmania for a few days. Then back to Falkland and
and Wellington,

This is a great trip.

e stopped in Pago Pago, Samoa on the way down., In those days a ship
ived about every siy months, There was no airstrip there. The only time they ever
saw any non-residents was when a ship came through. We were the First one they'd
seen in three or four months. We took mail and provisions and things to them, that
we'd been asked to take from Honoluly, T think.

Just a short while ago they were that isclated, weren't chey?
Oh, they were delightful people. Then we went £o Fiji which was much the

IS

e thing., Although Fiji was on the shipping lane, virtually between Australia and

(1

North America and so shins were accustomed o shop in Fiji but not in Pago Pago.
American Samoa was really an island that belonged to the US Mavy., The Governor of
the island was a Captain, TSN, The reason for that was it was a coaling station in the
early days. 'That was its main purpose to provide coal for navy ships. So they put the
whole island under the Wavy. I'm not saying the cwned the island belonged to the
Mavy but the Covernor was appointed by Congress or by the President, or something,
but he was always a Naval Captain., He was a Naval Captain then, 1951, He was just
changing over to the first civilian. I think the change-over occurred while we were
thera,
other side of tape>

You were Coummander (B) in 19527

July 1lst, 1952 and T was sent straight off to Ottawa to Maval Headquarters
again. That really began my serious engineering career where I got mixed up in the

ship design. T did that almost for the rest of my career with the exception of about
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two-and-a-half years when we were building the bo L enture in Horthern Ireland, I
\\, \
\
stood by her when she was building and became her fitst Chief Engineer.

Ken Roy was ...

Ken was the Supply Officer,

e was married to alma's sister.

Tne Captain was Harcld Groos and the Senior Officer was Jaff Brock and

ater on we had Captain Landymors, after Groos. Big Art licPnee was X 0. FcPhee

.

and Landviiore were there together, I think the tallest officer and the shortest
officer were there together,
Lanaynore's a bad little hugger, you know, sometimes. He didn't like
S T IET
(\f\\ AAN A
fcPhee, mostly hecause he was a A@é\:é\cﬂ—“anlHG Cigar-strumming man; and also
because he was so tall, T think.
I don't know. Landymore didn't take a back seat to anybody becauss they
were bigger,

at's right

s

No. T didn't think there was any real ...

-
a5
(G

He was always putting licPhee down. I remember one story about him.

came over the side (this was when he was Admiral, licPhee wasn't) and he said, "How

Ihat's &ll right. They don't know these stories in Ottawa and it tells them

(4]

something ahout the Admiral. And HMcPhee said, "Oh, fine.” He said, "How many \JJ

have you now?" And licPhee named one more than he'd rold him the last time,

1

saild, "Suill fucking, eh?” <chuckles> And that would shock Art, of course.

n

\l)'//‘v I swood by the ship while she was building and then served as the Engineer

Officer from the commissioning in early '57 until the summer of 58, T quess., I went

A 7 (,u(?/-l‘ g
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over to Ireland in '55 and came back to Ottawa in '58. 50 here T am, hack in Ottawa

again and back in the same engineering Chief's Department where T had been hefore I
0/

went to Rongfdventure
f

'E»‘érteous was a Rear-Adniral by now.

Yes; but ne was still in Halifax. Admiral Knowlton was the bhoss man. Bus
my boss, the first time T went to Ottawa was Commodore NDavie, Cecil Davie, and
later on when I came back it was Commodore Jack Caldwell., Harr ry ¥innett and I
were sort of equals at that stage,

What about the Engineering Branch under Knowlton and Portecus and Jack
Caldwell? How was it? I know you're not going to say it was dreadful.

Mo, 'no. First of all Cecil Davie was the first encounter I had with the
permanent force engineering people in the ship-design area. Remember by this ting,
we had started to build the DFs. They were started in about '51 and I got into the
program in '52, It was while the Korean War was on that these were starced. My hoss
was Commodore Davie and his boss was Admiral Xnowlton. T think the professionalism
Was pretty good., But we owed all of our success in building those ships, not really to
the Navy but to C.D. Howe. He was the guy who made it all possible, e was Iiinister
of everything, as vou remenber. One of his Jobs (during the war they called it
Minister of War Time Preparation, or something) but after the war the was the st

-

Minister of Defence Production Department which was responsible for all the

16

contracting, Well, we had nowhere near enough trained draughtsman and technicians

and s0 on to build ships, Tt was just ludicrous to think of it. 17e hadn't designed any

~
<

ships during the war, We had built them: but they were all built to Royal IHavy
drawings, The St. Laurent class destroyers were the Frst group that were really bui

to Canadian design. We had Rolly Baker who was a Constructor Commodore from

I'nglanc, who was the Maval Architect. Ve had a few engineers on loan to the RCH,
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(x

but basically, we were runming with the likes of me and people like me., But to make
the drawing; there wasn't a shipyard in Canada who had any draughtsman to speak of;,
perhaps three or four. Ye decided to form a thing called the Maval Drawing Office in
Hontreal, which had at its peak about two hundred and fifty draughtsmen, I guess.
These people were all from Liver pool and Newcastle, Relfast, etc. The point Was,
through C.D. Howe 4 g.fc awarded all these contracts and the contractors were to build
them the ships but the Mavy was to hand them the drawings, Of course, the Navy was
going to have the drawings which were going to be made in this Maval Drawing

£ And all the shipyards were qoing to send their « draughtsman to us, Vell, they

tn
_n
“
1))

e et

didn’t have any to spare g0 we never got any. We went along tc complain to C.D
Howe about this at least the ship builders did and said, "Look we can't huild the ships

on time if we can%t get the drawings on _u.u:.\'Well why aren't you getting the

rawings on time?" “The Mavy hasn't any draughtsi an/ He banged his !;316'/7)/(3f{""'ir1ancl on

//
his desk and said, "Well, go away and hire them and lend them to the ]-Jav'y."’ 50 they
all sent recruiting officers over to all the shipyards in England and hired draugntsman
which they then lent to Canadian Vickers who then formed a Drawing Office which
Was supervised by the MNavy, That's how we got our ships bm’l’@,; through UX

technicians, there is no cuestion about this,

The Royal Corps of Constructors. Is that what Baker was in?

Was that the name of it?
Royal Corps of Naval Constructors, R CN s I guess it was. They were all

C e\ ©
members of the ??7473. 7% .?\i?????tr‘hey were all constructors. They were civilians but

they all had equivalent naval rank.

Fergie was one. Did you know Fergie?



Bridgfman 29
He had a ship of his own that he designed. I don't know what it was. le
was so proud of that ship., He started off with nothing.

He was from Scotland, wasn't he?

(¢}

Yes, he was and he ended up with a ship that he designed.

Anyway, up untdl 1970 T was still in the Engineering field and ended up as
Commodore in Charge of all the Technical Services. T had the whole kaboodle of
constructors, engineers, electrical.

What was your title then?

I was called Director General of lMaritime Systems. It had been called Just
DT Ships. That wasn't good enough for the Army. They had to have it more
complicated, by that time Integration came along,

That's when you changed your title,

964 T was promoted Commodore and became the Director Ceneral Maritime
Systems.

-

Didn't you have a run-in with the Chief of the Defence Staff, a soldier,

v

who didn't really understand the money we were spending on ships and wanted to cut

back, *{ \) Mﬂ&

<chuckle> Run-in may not be the right m but General JS)/‘?IH Allard was

the Chief of Defence Staff while we were designing and building the destrovers

aft

2
e Sk, Laurf nt class
No. The DDH 280s.

The

(6}

one after that, the next class.

The last class we built, still the most modern ships we nave in commission,
twenty-odd years later. Somehow or other the Army had been asleep at the swirch
and 1964 when the naval estimates were being put toget r they couldn't agree among

themselves on what they wanted. They were all absorbed in Inteq gration but they were



Bridgeman 30

S0 abkorbed in the organization of the Ar wy they had no idea of what they wanted in
the way of eqg Ul‘}‘)’l‘l@I t. S0 they went to the JFWT\ Fstimates Review Roard without any

) ‘\/_ \,\\— /\ \
demands. T went »J-:Uel:} money for the four destro overs and modernization of the older

destroyers, the 257 class(; Ve convertad tham)“ Wo supply ships mlch we bullt,

Preserver and Provider{ We built those in Saint Joqm Hew Brunswick .3 ,l‘nz Oberon
\
/
submarines <‘.«xihiCh we built in "mm:u) p We got money for the whole blood dy lot. I
o
couldn't believe ny e The Army got nothing. I think they got a bit of money for a

truck. Anyway, when General Allard became the Chief of Defence Staff and watched
all this going on, vear after year. Tt takes quite a few years to design a class of ships
and design them, He became more and more frustrated and the Cermans ssnt a team
over to sell us the Leopard tank (I think in Cernan its Lappert).

\

We call them the Leopard, like the animal.

Yes, but the Cermans spelled it differently. General Allard bhecame
Q) YA

vith T.eopard tanks and he wanted a whole fis{rull of & these things, T

s
e

al ;bﬂ]utﬂlf;a ried

femembgr one nignt being phoned up at home (there were two or three other Army

V.
14
i

Censraldbetween me and Allard, T reported to a Major-Ceneral, who reported to a
Lieutenant~General, who reported to a full General. There was an Army heirarchy
before you got down to me as far as the ship-building. Harry Porter was on the
Fxecutive side and he was under the same sort of thing. So Harry Porter and I, if we
were famous for anything, it was for saving those ship-building programs. Mot For
actually getting them done; but for saving them from getting scrapped.,  We were
flgnting a rear-quard action all the way. Anyway, T got a phone call late one night
(this would be about 1958, all four of the ships were laid down and were all partly
constructed) and he said, "B gnlﬂwq, wouldn't it be quite easy just to cancel one of
those snips and build three instead of four and take the money and spend it on

Leopard tanks?” I had to explain to hir;lfk\;vith a little bit of stre;ltchiﬂg the LLUtA‘ I
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Suppose), that the cancellation charges would come up to just about the same amouri:

of money as he was trying to save., That if you bought three of something the price
N (ﬁ

Wwas three-quarters of what it would be if you bought four. You still had to buy the

\

same number of spares and so on. Then you'd have to pay for all cancellation charges

use these ships were half-built, I finally made the point stick and he'd drop the
subject, but only For awhile and he'd come back again, Couldn't we just not have
those three submarines or couldn't we not have the 25 57 class conversion next year? It
never got e promoted beyond Commodore but it got the ships built anyway.

You sacrificed another stripe, Graham, vou did. Harr 'y Porter didn't lose
out.

Mo, But he got taken out of it though, earlier than I d¢id.

Harry could always say, "I agree with you Cenera 21, but it's that damn
engineer, <chuckles from hothd>

Ho, but Harry and I had a good relationship.

Oh yes., Harry's a great fellow.

But he left the job before I did. I didn't finmish ny naval career in that job.
When T took it over I replaced five Commodores because (this is not funny, it's the
truth).

T know it is.

Because each of disciplines, the Constructors, the Flectricals, the
Ordnance, the Tngineers had a Commodore in charge and they reduced us to one to
look after everything, to look after everything to do with weapons and ships, And
chat one was me. That meant there wers three other branches who weren't going to
get a chance at my job as long as I was around. Vhereas it had been the practice if

you were a Commodore and head of a branch you could stay there for eight years,

You weren't keeping some other branch back., I was holding back the Ordnance,
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Constructors and FElectrical people as well

ot

S any other Tngingeers., &So I wrote a

93]

letter after I had the job for one vears saving T felt I shouldn't have the Jjob for more

then two years. It should rotate and go to some of these other people, Five years

P, Lz

later they agreed with me and let me go and I was seconded to the Defence Research
Board for two years in the Operations Research Department which T ran for one vear

because the Chief of the establishment was sent off to become bilingual, I was his
L
. . I

Deputy ana as his Deputy I took over | for one year. That was Doctor George
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Lmdmy“ ?‘\ Wwho was a tremendous guy to work for.

You know i;:h too bad for the other people who wanted to be commodores
but it was probably best for the prograimn that you stayed there for five years, though.
You really knew how to run it by year two.

It was because by that time I had all the answers as to why vou couldn't

L afloat.
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Wny you couldn't buy tanks. <chuckles>

Who followed nim as CDS?

Ceneral Sharp, Airforce,

Then it was Army again, Dextraa_é_._

This has been all most interesting, What was your best job in the Navy?

Well, the one that I really enjoyed the most was being Senior Engineer of
the Ontario, I think. We had some very interesting cruises, including we had the now
Nueen but then Princess and her husband on hoard for thres days in 19561,

That's from Sydney to Newfoundland.

Mo, we went from llontreal to Charlottetown, then Charlottetown to

-

Sydney, Sydney to RBay Bulls when she nsferred
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assenger liner and went home.

Was Pullen still Captain?

Mo, Tisdall was Captain.
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Pullen would go ape with Royalty on board. <chuckley

Well, Larry Dzioba, whom I interviewed the othe r day was a Hidshipman or
board.

Yes, ne would be. The one story that never reached the press to any
extent., T think it got one line in some obscure newspaper, You can imagine wher
you've got the Queen or Princess on board, you've got newspapermen coming out of
your ears. We had, I suppose, twenty or thirty of these quvs. They fille¢ a whole
messdeck. And the sort of leader was Captain Te ady Priggs, who by this time was
head of the CBC. We were steaming from OQuebec to Charlottetown at about
twenty-eight knots, which was a good rate of speed. Rut it was a nice clear, bright
right, flat time and we were scooting along, certainly no sign of rain or anything.
vWeld had a mess dinner for the Princess and her nusband and it had besen an
absolutely smashing event., Anyway, we were steaning along at twenty-eight knots and
I was in my cabin writing a letter home to my wife to get it all down on vaper, when
I hear a qushing sound like rain pouring out of a downspout and my cabin was on the
upper deck. Tt seemed to be going right by my side scuttle. So I stuck my hand out to
see wnat this water was like and it turned out to be hlack oil. Tt was just pouring
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down into the ship, out of l;ureat_her%@ ik >L I had a telephone in mv cabin, so I
‘\‘\

phoned the engine room immediately and whoever answered the phone T said, "I don't

ﬁ.'
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know what you're puiping, where vou're puimping, but stop the pump right now,  Then
I went down to the engine room to see what has happened, Well, the long and short of
it is that the stoker who was doing the pumping started the pumps going and then
went off to make coffee and overflowed the tanks while he was doing it, In the
cruiser the boilers are fed from a ready-use tank ¢ hot directly from the ship's bunkers

and you transfer oil from the double-hottom tanks into the re adv-use tank.
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That's what overflowed,
As a precaution I had written in my night-order ook, "This tank is not
allowed to go below seventy—five percent. Just keep it topped up." We had a blackout
once before where it had lost suction. These kids forgot that it doesn't take very long

to Al it up twenty-five percent, instead of Sixty or seventy percent. So they started

~ -

1@ pumps going and went off to make coffee and overflowed the tank. It went up
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through the breathing pipe and down the gooseneck VU, and onto the upper deck. At
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twenty-seven knots with hlack oil running on you know what you're going to look like
when you arrive in harhour with the Princess on board. So, all these newspaper men
on hoard but they were sound aslee ep, T had to go tip-toeing around the ship to find all
the stokers that I could. I got everybody up and dressed in running shoes and we got
all the brushes we could find and atta ched them to long handles and buckets and
buckets of diesel oil and we scubbed that damn ship down, while she was travelling at
twenty-eight knots, from stem to « gudgeon. There was just one black patch on the side
of the ship that we couldn't really get at in the morning. Anyway, the press didn't
get wind of it until after we'd left Sydney Harbour. We been to Sydney and were at
sea again. The only way they could get newspaper stories out of the ship was to send
them by our Communications Department and the Engineer Officer, Harry Winnett, was
the officer who had been designated to clear all nessages that the press wanted to
send out. Anything that related to this spill, it got lost, <chuckle> Tt never went
anywhere. Put the real thing was it was warm weather and the Princess was in the

aptain's cabin which was aft and I knew damn well her side scuttle would bhe wide
open because it was such a nice night and T could Just visualize oil going down and
being carried into this cabin. T was Just wondering if I should hold up my hands for

nandcuffs now or later on. Literally, if she found out about it we never heard of it.

And the press found out about it too late. Dy the time the newspaper men got home
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they'd forgotten or heard something else. The story never got out, But I was aliost
famous for the one who drowned the Princess in fuel oil,

That might have been your best Job in your caresr but it was also
potentially the most dangerous, wasn't it. <Laughter>
Yes. 1S there anything else you'd like to mention?

Ho. T don't think so. But you did ask the Jobs I liked. I liked that sea-going
Job the best, in Ontario. T also n y frst job in Headguarters when we were building
the St. Laurent class dastroyers, because it was biggest challenge.

Its creative work,

Yes. It was the biggest challenge. We were starting with nothing. We were
creating a desiqgn,

This is the first time I've had this on record and what I'm going to lead to
i3 Bob Stephens talking about his father, ERA to ERA Stephens.

Hmn hinn, hmn hmn

Along the same lines. That's why I want to huild up this body of knowledge.
Ana Bob Stephen, himself, is going to talk about his father in one presentation and
then he's going to talk about his own career in another

Yes. Bob worked for me off and on in Ottawa and it was very interesting,
I was a Commander while he was still a Tisutenant—C Commander and g0 on. e became
a Rear-Admiral after T retire 2d and then Vice-Admiral, A very good man too and his
father was too.

de wasn't an Tngineer Vice~Admiral either. He had his own Training
Command.

Yes, Integration came along and opened up jobs like that,

Thank you very much, Graham. I end Jjoved this,

It's a pleasure. The only prohblem is that seventeen years after vou retire
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it's hard to remember dates and places and namas.

=

The [istorian had three full-time researchers if vou

anything. You've given him enough clues.
Would you mind giving me your address, Graham?
A&, Graham Bridgman
1302 rockland Ave.
Victoria,; RB.C.
V3s 1v5
tel: 382-2242
Thank vou, Graharm.

It's a pleasure.

H. Lawrence

4. Graham Bridoman
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